
DE EERSTE DISTRIBUTIESTAMKAART
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In de herfst van '39 waren aan de gehele bevolking distributiestamkaarten
uitgereikt. Aanvankelijk werden in de vakjes van die kaart aantekeningen
geplaatst wanneer een bepaalde levensmiddelen-bonkaart uitgereikt werd,
later, toen bijna alles 'op de bon gekomen' was, kregen die aantekeningen
betrekking op de uitreiking van de inlegvellen. Maar daarnaast kwamen in
de vakjes van de 'eerste' distributiestamkaart nog andere tekens terecht:
voor de textielkaarten, voor de brandstoffenkaarten en ook voor incidentele
verstrekkingen zoals schoenenbonnen of bonnen voor het kopen van een
fietsband. Al in de loop van' 42 raakte de distributiestamkaart van menigeen
tamelijk vol (soms werden de aantekeningen al in de marges geplaatst) en daar
kwam bij dat de voedse1voorzieningsautoriteiten de indruk hadden dat een
tamelijk groot aantal stamkaarten in omloop was, misschien wel enkele
honderdduizenden, die eigenlijk ingeleverd hadden moeten zijn: stamkaarten
die gestolen of z.g. verloren waren, soms stamkaarten van overledenen,
soms ook van arbeiders die buiten Nederland werkten. Die autoriteiten
meenden voorts dat op een aantal van die stamkaarten nog steeds distributie-
bescheiden afgegeven werden. Dat tegen die achtergrond al in de loop van
,42 van Nederlandse zijde overwogen werd, een nieuwe distributiestamkaart,
de 'tweede', uit te geven, achten wij begrijpelijk - het probleem echter waar-
voor men kwam te staan was dat het gevaar bestond, ja zich steeds duidelijker
aftekende, dat de bezetter van de uitreiking van zulk een tweede distributie-
stamkaart gebruik zou maken om als het ware de identiteit van elke burger
te verifiëren en allen die 'illegaal' leefden er uit te wieden dan wel het hun
onmogelijk te maken, die tweede distributiestamkaart te verwerven. Louwes
en van Noordwijk stonden, gelijk vermeld, reeds in februari '43 op het
standpunt dat men, zo enigszins mogelijk, diende te voorkomen dat de
bezetter van de uitreiking van de tweede distributiestamkaart zou profiteren.
Uit distributie-technisch oogpunt achtten zij die uitreiking ook niet volstrekt
noodzakelijk (inderdaad heeft de gehele burgerij tot in juni '44 van de 'eerste'
distributiestamkaart gebruik gemaakt) - het probleem was dat de bezetter,
die de werking van het Nederlandse distributiestelsel goed overzag, op spoed
ging aandringen. Dat laatste geschiedde vooral uit de sectoren van de
Hauptabteilung Soziale Verwaltung en van de Sicherheitspolizei.
Wij slaan nu enkele interim-plannen over die in de lente van '43 besproken

werden - één van die plannen werd door van Noordwijk opzettelijk zo
ingewikkeld gemaakt dat het, toen men met de voorbereiding al tamelijk


